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19. 11. 2023 – Takovým Bůh přeje 
 
1. čtení: Mt 23, 23-39 
 
Píseň: NEZ403 – Moudrost mi, Pane, dávej  
  
Základ kázání: Mal 2, 17  
  

Kázání: Milí shromáždění, 
 
mají se zlí lidé dobře? Mají se dobře sebestřední sobci, 

vychytralí zbohatlíci, lidé vydělávající peníze na otrocké práci 
ostatních? 

Nebo se mají dobře lidé dobří? Ti, kteří usilují o právo a 
spravedlnost? O férovost pro všechny v práci, před soudem, na ulici, 
doma, v církvi? Mají se dobře ti, kteří se zastávají utlačovaných, 
využívaných, zneužívaných – ať už ekonomicky, společensky nebo 
jinak? 

Tak i Ježíš velmi sprostě nadával farizeům a zákoníkům své 
doby. Ne úplně všem, ale velké části. Protože se dopouštěli stejného, 
jako kněží i běžný lid v Malachiášově době – o asi pět set let dříve. 
Jako to proroci vyčítali Božímu lidu od králů až po chudinu už v době 
královské – o dalších asi pět set před Malachiášem. 

Protože nejen, že v lidském hodnocení se mají obvykle lépe lidé 
zlí, protože sebestřední a zneužívající – zejména finančně, ale o 
peníze přece jde „až na prvním místě“ znovu a znovu i v církvi i dnes, 
ne? Ale ještě ke všemu je obrovské množství lidí v zoufalé situaci 
dodnes. Jako v době královské kolem r. 1000 př. Kr. Jako v době 
Malachiášově kolem r. 500 př. Kr. Stejně jako v době Ježíšově kolem r. 
30 po Kr. Tak i dnes – v roce 2023 víceméně stejného kalendáře. 

Tak jsou snad pochopitelnější sprostá a tvrdá slova 
Malachiášova. I Ježíšova – vždyť vyhrožoval peklem! Nadával do 
zmijí a hadů! A to vše autoritám své doby – nikoli nějakým 
zapomenutým ubožákům ve společnosti. Ale lidem v pozici moci. 
Těm, kteří ho také proto později ukřižovali. 

Protože situace není o mnoho lepší. V absolutních číslech je 
dokonce horší. Ale vychytralý člověk se schová do procent. Protože 
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pro Hospodina není přece důležitý jednotlivý člověk ve své absolutní 
hodnotě před Bohem. Pro Hospodina jsou přece důležitá procenta – 
tj. relativní poznání, dobro, hodnocení. Nebo ne? 

Takže dnes napříč kulturami a národy nezní stejné, co kritizoval 
Malachiáš? Dnes nezní společností českou, americkou, ugandskou 
nebo třeba ruskou, že „zlí se mají dobře?“ Že zkorumpovaní a 
korumpující to budou mít vždycky dobré? Že se holt vezou dokonce 
možná na vlně božské přízně? Copak ruský prezident se nenechával 
zaštiťovat také církevní – jakoby božskou – autoritou při útoku na 
Ukrajinu? 

Copak to samé neříká slavná Ř 13: „Každý ať se podřizuje vládní 
moci, neboť není moci, leč od Boha – ty, které jsou, jsou zřízeny od 
Boha, takže ten, kdo se staví proti vládnoucí moci, vzpírá se Božímu 
řádu!“ A to apoštol Pavel mluvil v prostředí císařské diktatury a 
ideologie božského císaře! 

Tak kde je ten slavný Hospodin Bůh, který prý miluje právo a 
spravedlnost? Který se ujímá vdov a sirotků a ubožáků? Kde byl, když 
císaři vraždili křesťany po stovkách tisíc? Kde byl a je, když pohané 
vraždili a vraždí jeho židovský vyvolený lid před třemi tisíci lety i 
dnes? 

Kde je ten Bůh, který prý zastává právo? 
Copak my si nezasloužíme mít se lépe? Copak málo věříme? 

Špatně věříme? Málo chodíme do kostela a modlíme se? Proč nás 
stíhají nemoci, neštěstí, ekonomické otřesy, pandemie, rozvody a 
všechno možné další? Proč my nejsme bohatí – víte, kolik dobra 
bychom my s těmi miliardami udělali?! Proč my nedostáváme od 
Boha moc – víte, kolik dobra bychom my pak udělali? 

Tak se snad není čemu divit, že to i podobné Boha „unavuje.“ Už 
zase si přece lidé myslí, že rozumí světu lépe než jeho Stvořitel. Už 
zase lidé věří, že jsou chytřejší Vševědoucího. Jako už v té počáteční 
Gn 3… 

Copak obrovská záplava peněz a materiálního nadbytku vyřešily 
byť jediný problém lidstva? Chudoba alespoň v podstatě neexistuje? 
Tolik peněz, věcí, krámů a nadbytku jako v současnosti neměl nikdo 

nikdy! A na podvýživu umírá skoro miliarda lidí každý rok. A na 
přežrávání a lenost o něco víc než miliarda. Copak má alespoň 



3 

většina lidí samozřejmý přístup k pitné vodě a základním lékům (ani 
v současné ČR!)? 

Co jsme tedy vyřešili penězi, věcmi, materiálním nadbytkem? 
Nevyrobili jsme místo slibovaných řešení náhodou problémy nové, 
které lidstvo neznalo miliony let do doby před padesáti lety? 

Kdo se tedy má dobře – bohatý, zlý, sobecký, pyšný, otrokář, 
mocný? Nebo dobrý, sloužící, hodný, obětavý, milující, obvykle 
chudý? 

Tak i Pavel připomíná v oné slavné Ř 13: „Vládcové jsou v Boží 
službě, když se drží svých úkolů.“ (v. 6) Jen v takovém případě platí 
zbytek kapitoly! A kolik vládců politických, rodinných, komunálních, 
firemních, školních nebo církevních se drží svých úkolů od Boha? Tj. 
být ministry = služebníky? Kolik lidí v pozicích moci a autority slouží 
– jako Boží Syn, který myl špinavé nohy těm i chudině v israelské 
společnosti? 

Tak i Malachiáš připomíná, co všichni proroci. A tak i Ježíš 
Kristus: Právo, milosrdenství a věrnost jsou důležitější než cokoli 

jiného. Protože cennější. Proto také předchozí Malachiášův oddíl řešil 
nevěru, bezpráví a nemilosrdenství rozlukových lístků. A hned 
následující bude řešit příchod vytouženého Božího posla. Který 
nesnese pravděpodobně vůbec nikdo. Ano, letos vstoupíme do 
adventu už příští týden! 

Protože kdo se dopouští zlého, ten se Hospodinu nelíbí. I kdyby 
měl příznivců nebo peněz nebo moci, kolik chce. I kdyby o jeho zlu 
nikdo jiný nevěděl. I kdybychom všichni uvěřili, že právo a 
spravedlnost a věrnost jsou jen sociální konstrukty – a také proto se 
jich přece nemůžeme vlastně nikdy pořádně domoci. 

Kdo se dopouští zlého, ten se Bohu nelíbí, i kdybychom všichni 
věřili, že Bůh není. I kdybychom všichni věřili, že ani Hospodin Bůh 
se práva nezastává. Protože Bůh naši víru nepotřebuje. Bůh naši 
poslušnost nepotřebuje. Bůh naše desátky nepotřebuje – ani z peněz, 
ani z máty nebo kopru a kmínu. Bůh nepotřebuje naše dobré skutky. 
Ani naši čistotu. 

To vše i další je pro nás. Celý Boží zákon je pro dobro lidí. 
Všechno, co Bůh zakazuje už od Gn 3 (tam právě strom poznání 

dobrého a zlého!), je zakázáno pro naše dobro. Vše, co Bůh přikazuje, 
je pro dobro každého člověka. Protože všech dohromady a společně. 
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Proto stále znovu zní ve Starém i Novém Zákoně: Milosrdenství 
chci, ne oběť! Pozorně naslouchat, poslouchat a rozumně rozvažovat 
je nad tuk beranů! Právo, milosrdenství a věrnost je nad cokoli 
jiného! 

Jak to dokládá Boží vyvolený lid již minimálně tři a půl tisíce let 
(opakem?). Uprostřed stejně dlouho trvajícího antisemitismu a násilí. 
Jak tuto Boží hierarchii toho, co je důležité, dokládají také křesťané – 
zejména ti prvotní, umírající po desítkách a stovkách tisíc. Protože 
věřili v Boha milujícího, shovívavého, ukřižovaného pro naše zlo. 
V Boha, který je Bohem práva a spravedlnosti a dobra pro každého. 

Jak to dokládá Bůh sám, kam až sahá lidské poznání. Od 
nejzákladnějších fyzikálních procesů, až po každé stéblo polní trávy. 
Od nejvšednějších lidských starostí a radostí až po situace tak 
extrémní, že před sto lety si je nikdo nedokázal ani představit. 

A jak to zažil každý, komu bylo dopřáno milosrdenství. Každý, 
kdo dopřál zcela gratis milosrdenství někomu jinému. Každý, komu 
jsou dopřány vztahy věrné – v práci, rodině, jinde. Každý, kdo 
rozpoznal, že je objektivní dobro a zlo. Právo a bezpráví. A že tady je 
někdo, kdo stále znovu ukrocuje bezpráví, zlo, zneužívání, korupci. A 
stále znovu je tento někdo poráží. Kde jsou všechny ty říše i lidé 
starověku i středověku, co chtěli vládu mít? 

Tak věřme, že stejně to bude i s říšemi novověkými i 
postmoderními – kolik už jich padlo! Protože Bůh se objektivního 
práva opakovaně zastává. I uprostřed smrti na kříži. I uprostřed 
hubení vlastního lidu během tisíciletí. I uprostřed toho nejhoršího 
lidského zla, slabosti, zneužívání, pýchy a sebestřednosti. 

A čím víc z nás se na tohoto Boha spolehneme, tím více z nás 
bude žít Boží hierarchii toho, co je důležité, nosné, vítězící: Právo. 
Pravdu. Lásku. Milosrdenství. Věrnost. Službu. Oběť vlastní, ne 
ostatních. Spravedlnost. A stále znovu nastávající prohra zla. 

Až jednou, na konec, prohraje zlo úplně. A už bude jenom dobro. 
Jak to všem lidem zaslibuje také Kristovo vzkříšení! 

Amen. 
 
Píseň: NEZ673 – Tak málo přímých cest 
 


